
گروه اقتصــادی -وزیر تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعــی گفت: کرونا 
در بخش خدمات خســارات زیادی 
را وارد کــرد و از مجمــوع ثبت نام 
کنندگان در ســامانه بیــکاری، ۴۰ 

درصد از اشتغال مجدد داشتند.
»محمد شریعتمداری« در حاشیه 
مراسم امضای قرارداد نیروگاه سیکل 
ترکیبی ۵۴۶ مگاواتی اندیمشک در 
جمع خبرنگاران اظهارداشــت: در 
پرداخــت بیمه بیــکاری اجباری، 
مسیر قانونی طی می شد و اگر فردی 
مشــمول دریافت بیمه بیکاری بود، 
مبلغ ماهیانه پرداخت می شــود.وی 
افزود: با شــیوع بیماری کرونا، ستاد 
ملــی مقابله با کرونــا برای کمک به 
بیکاران تصمیــم گرفت مبلغی را به 
عنوان کمک معیشتی به افراد بپردازد 
که این میــزان متفاوت از میزان بیمه 
بیکاری اجبــاری بود و همانطور که 

ذکر شد بیشتر جنبه حمایتی داشت.
وزیر تعاون گفت: با تصمیم ســتاد 
ملی مقابله کرونا به یکباره پرداخت 
بیمه بیکاری از ۲۵۰۰ میلیارد تومان 
بــه ۳۶۰۰ میلیــارد تومــان افزایش 
یافت و ۸۰۰ هزار کارگر بیکارشــده 
متقاضی دریافت بیمه بیکاری شدند 
و چون منابع محدود بود پرداخت ها 

با تاخیر انجام شد.
وی افزود: طبق مصوبه ســتاد 
تمام پرداخت های مشــمولان بیمه 
بیــکاری کرونا انجام شــده اســت 
و وزارت تعــاون معوقــی ندارد اما 
چنانچــه فردی نســبت به پرداخت 
اعتراض داشــته باشد، تقاضای وی 

دوباره بررسی می شود.
جلســات دســتمزد پایان 

سال برگزار می شود
برگزاری  درباره  شریعتمداری 
جلســات دســتمزد کارگران گفت: 

کمیته دســتمزد همواره جلســات 
مختلفــی را درباره مــزد موضوعی، 
منطقــه ای برگــزار می کنــد، امــا 
تصمیم گیری برای تعیین دســتمزد 
ســال آینده در روزهای پایانی سال 

انجام می شود.
وی افــزود: با توجــه به اینکه 
شــاخص بهای کالاها و خدمات در 
پایان ســال به واقعیت نزدیک است، 
بنابراین جلسات دستمزد نیز در این 
مقطع زمانی برگزار می شود تا فشار 

کمتری به کارگران وارد شود.
یکصــد  هزینــه  کمــک 
پرداخت  آخرمــاه  هزارتومان 

می شود
وزیر تعاون دربــاره پرداخت 

کمــک هزینه یکصد هــزار تومانی 
خانوار توضیح داد: قرار شد سازمان 
برنامــه و بودجــه الگویــی درباره 
پرداخت به وزارت تعاون معرفی کند 
بنابراین مذاکرات با مجلس شورای 
اسلامی و سازمان برنامه و بودجه در 

جریان است.
وی افزود: چنانچه دولت ابلاغ 
کند، بــه زودی کمک معیشــتی به 
خانوارها پرداخت می شود و ممکن 
اســت حتی به آخر ماه )آذرماه( هم 
برسد البته این موارد را باید از سازمان 

برنامه و بودجه پیگیری کنید.
دولــت به دنبــال تقویت 
پرداخت هــا به طبقــات پایین 

جامعه است

شــریعتمداری در مورد حذف 
یارانــه دهک های بــالای درآمدی 
اظهارداشت: مجلس شورای اسلامی 
مصوبه حذف یارانه سه دهک بالای 
درآمد را در ســالی مصوب کرد که 
امکان حذف وجود داشــت، اما هم 
اکنون با توجه به شــرایط دشــوار 
اقتصادی حذف غیرمتعارف موجب 
نارضایتی افــراد و موجب زیان آنها 
می شــود.وی افــزود: البتــه دولت 
تلاش کــرد با تقویــت پرداخت ها 
به دهک هــای کم  درآمــد جامعه، 
به جبران هزینه ها بپــردازد، در این 
زمینه بــه ۳ میلیون خانوار کم  درآمد 
ماهیانه ۲۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان کمک 

بلاعوض پرداخت شد. 

وزیــر تعــاون اظهارداشــت: 
همچنین دولت بــرای جبران هزینه 
اقشــار آســیب دیده تصمیم گرفت 
یارانــه معیشــتی بــه ۵۸ میلیــون 
خانــوار پرداخت کند در حالیکه ۷۶ 
میلیون نفــر یارانه نقــدی دریافت 
می کننــد. بنابرایــن دولت درصدد 
اســت با پرداخت به اقشار ضعیف 
 جامعه قــدرت خرید آنها را تقویت

 کند.

گــروه اقتصــادی -مدیرکل 
بنــادر و دریانوردی هرمــزگان از 
بهره بــرداری ۸ پروژه های ســرمایه 
گذاری با اعتبــاری بالغ بر ۲ هزار و 
۶۹۰ میلیارد ریال تا پایان سال جاری 
در مجتمع بندری شهید رجایی خبر 
داد.علیرضــا محمدی کرجی ران در 
جمع خبرنــگاران، گفت: علاوه بر 

پروژه های توسعه ای، زیرساختی و 
تعمیراتی که در بندرشهید رجایی در 
حال اجر اســت، طرح های متعددی 
نیز در بخش ســرمایه گــذاری  و با 
مشــارکت بخش خصوصی احداث 
شــده که از این بین ۸ پروژه مراحل 
نهایی ســپری کرده و تا پایان ســال 

جاری به بهره برداری می رسد.

مدیر کل  بنــادر و دریانوردی 
هرمــزگان هزینه انجــام این پروژه 
هــا را مبلغی بالغ بــر۲ هزار و ۶۹۰ 
میلیارد ریال دانســت و عنوان کرد: 
اعتبار هزینه شــده در این ۸ پروژه از 
محل جذب ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی و با مشــارکت ســازمان 
بنادر و دریانوردی تأمین شده است.

وی اضافه کرد: با  بهره برداری 
از ایــن  پروژه ها بــرای ۶۴۰ نفر از 
جوانان جویای کار  اشــتغال مستقیم 

و غیر مستقیم فراهم می شود.
محمــدی کرجی ران احداث ۳ 
پایانه  نگهداری فرآور ده های نفتی، 
احــداث  دو پایانــه ترانزیتی و یک 
پایانــه کالای خطرنــاک و همچنین 

احداث ۲ مرکز ارائه خدمات اداری 
و خدماتــی را از جملــه پروژه های  

قابل افتتاح  در حوزه سرمایه گذاری 
عنوان کرد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری هرمزگان:
دارندگان سهام عدالت در سامانه سجام ثبت 

نام کنند

وزیر راه و شهرسازی:

۲۰ پروژه عمرانی وارد بازار سرمایه می شوند

گروه اقتصادی - ایرج حیدری گفت: دارندگان ســهام عدالت که روش 
غیر مستقیم را انتخاب کرده اند باید اطلاعات خود را سامانه سجام ثبت کنند.

ایرج حیدری، معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری هرمزگان در 
نشست اطلاع رسانی و هماهنگی سهام عدالت استان هرمزگان گفت: با توجه 
به آمار بالای ســهامداران هرمزگانی که روش غیر مستقیم را انتخاب کرده اند، 
صندوق ســرمایه گذاری سهام عدالت استان می تواند به یکی از صندوق های 

ممتاز در سطح کشور از نظر منابع و سرمایه تبدیل شود.
حیدری افزود: روند تشکیل شرکت و هیات مدیره صندوق سرمایه گذاری 

سهام عدالت در هرمزگان باید تسریع شود.
او گفت:سهامداران هرمزگانی که روش غیر مستقیم را برای سهام عدالت 
خود انتخاب کرده اند، برای بهره مندی از سود سالانه باید اطلاعات خود را در 

سامانه سجام ثبت کنند.

گروه اقتصادی -وزیر راه و شهرســازی اظهار داشت: ۲۰ پروژه را برای 
ورود به بازار سرمایه پیشنهاد کرده ایم که از این ها ۳ پروژه مجوز گرفتند و احتمالا 

تا پایان سال سایر پروژه ها هم مجوز را دریافت کنند.
محمد اســلامی در حاشیه جلسه با اعضای کمیسیون عمران با بیان اینکه 
برای اجرای پروژه های عمرانی سیاست ما استفاده از ظرفیت های بازار سرمایه 
است، گفت: می خواهیم در کنار بودجه، از ظرفیت های بازار سرمایه استفاده کنیم 
به ویژه برای پروژه های منطقه ای و بین المللی که در ترانزیت اثرگذار هستند. 

وی با بیان اینکه در این حوزه ۲۰ پروژه را فعال کردیم، ادامه داد: ۲۰ پروژه 
را برای ورود به بازار سرمایه پیشنهاد کرده ایم که از این ها ۳ پروژه مجوز گرفتند 

و احتمالا تا پایان سال سایر پروژه ها هم مجوز را دریافت کنند. 
وزیر راه و شهرسازی افزود: با این اقدام دولت از وابستگی تکمیل پروژه ها 
به بودجه رها می شود و همچنین با مولدسازی این پروژه ها مردم هم می توانند 

از مزایای آن بهره مند شوند. 

اقتصادی 6

گــروه اقتصــادی - رییس 
کل بانــک مرکــزی اظهار داشــت: 
آمریکایی ها به صراحت قید کرده اند 
که هر لحظه و در هر مرحله می توانند 
مجوزی که صادر کرده اند را لغو کنند. 
این می تواند شامل مرحله ای باشد که 
پول بــه صورت دلار آمریکا نزد یک 

بانک آمریکایی است.
این روزها گمانه زنی های زیادی 
در فضای رسانه ای کشور برای خرید 
واکسن کرونا مطرح شده است؛ مردم 
جزییات این موضــوع را نمی دانند 
که مانع جدی برای خرید واکســن 
کرونا چیست. مشــکل کجاست و 
چرا ایجاد شــده است. به دلیل وجود 
همین ابهامــات مصاحبه کوتاهی با 
دکتر همتــی رییس کل بانک مرکزی 
بــا موضــوع خرید واکســن کرونا 
و مشــکلات مترتب بــر پرداخت 
هزینه های مربوطه انجام دادیم که در 

ادامه از نظر می گذرانید:
در روزهای گذشته خبرهای 
متفاوتی در رابطه با واکسن کرونا و 
پرداخت پول آن مطرح شده است. 
از یک طرف، آمریکا و برخی رسانه 
ها اعلام کــرده اند که مجوز برای 

خرید واکســن کرونا صادر شده و 
برای خرید آن مشکلی وجود ندارد؛ 
از طرف دیگر، جنابعالی اعلام کرده 
اید که در این راه موانعی که ناشــی 
از تحریم هاست وجود دارد. لطفاً 
برای مخاطبــان توضیح دهید که 
مشکل پرداخت پول واکسن کرونا 

چیست؟
 اساســاً خرید کالاهای اساسی، 
دارو و تجهیزات پزشکی به هیچ عنوان 
نباید مشــمول تحریم باشند و نباید 
نیازمند دریافت هیچ مجوزی باشند. 
البته تمام تحریم های آمریکا علیه ایران 
از نظر ما نامشروع و خلاف حقوق بین 
الملل است و هیچ مبنای قابل قبولی 
برای آنها وجود ندارد؛ اما دولت ترامپ 
در راستای سیاست فشار حداکثری یا 
بــه عبارت بهتر زورگویی و یکجانبه 
گرایی حداکثری، تمام قواعد حقوق 
بین الملل را زیرپا گذاشــته که یکی 
از آنها تحریــم کل نظام مالی ایران و 
تمام بانک های ایرانی است. همین که 
آمریکا بانک مرکزی و تمام بانک های 
ایرانــی را تحریم می کند و صادرات 
نفت، محصولات پتروشیمی و سایر 
اقلام صادراتی ایران را تحریم می کند، 

نشــان دهنده این است که هیچ حد و 
مرزی در اعمال فشار علیه مردم ایران 
قائل نیست.دروغگویی آمریکا در این 
ادعــا کــه واردات دارو و غذا و اقلام 
بشردوستانه برای ایران تحریم نیست، 
با کمی تأمل روشــن می شود. فرض 
کنیم آمریکایی ها در اعمال سیاست 
فشــار حداکثری موفق می شدند و 
می توانســتند صادرات نفت و سایر 
اقلام را به صفر برسانند )البته مشخص 
شد که موفق نشدند و هیچ وقت موفق 
نخواهند شــد(، اما اگر این اتفاق می 
افتاد، واردات دارو و غذا با چه منابعی 
باید انجام می شد؟ کشور برای اینکه 
بتوانــد واردات انجام دهــد نیاز به 
صادرات دارد. بدون صادرات چگونه 
می توان واردات انجام داد؟ آمریکایی 
ها از سوی دیگر اعلام کرده اند که تمام 
بانک ها و موسسات مالی ایران تحریم 
هستند. واردات اقلام بشردوستانه نیاز 
به بانک دارد. بدون بانک چگونه می 
توان واردات انجام داد؟ البته همانطور 

که گفتم، تمام سیاست های تحریمی 
دولت ترامپ تاکنون شکست خورده 
است و اگرچه مشکلاتی برای مردم 
عزیز کشورمان ایجاد شده اما اهدافی 
که از این سیاســت دنبال می کردند 

هیچکدام محقق نشده است. 
اجــازه دهید به طور خاص به 
موضوع واکسن کرونا بپردازیم. آیا 
در مورد خرید واکسن کرونا مانعی 
برای پرداخــت پول از طرف ایران 

وجود دارد؟ 
وزارت بهداشــت ایران، برای 
خرید واکســن کرونــا توافقاتی با 
کوواکس داشته است. مبلغ مشخصی 
هم باید از طرف ایران پرداخت شود 
که بخشی از آن به عنوان پیش پرداخت 
باید به حســاب ذینفع در یک بانک 

اروپایی پرداخت شود. 
علیالاصــول، همین کــه این 
پرداخت برای واکســن کروناست و 
فرســتنده و ذینفع پول هم مشخص 
اســت باید کفایت کند و نباید هیچ 

دلیل و سند دیگری برای این موضوع 
نیاز باشــد. مورد مصرف واکســن 
کرونا مشــخص است و هیچ کارکرد 
دیگری ندارد. اما به دلیل فشــارهایی 
که آمریکایی ها بر بانک های مختلف 
اروپایــی آورده اند و آنهــا را از کار با 
ایران ترسانده اند و جریمه های بسیار 
سنگینی را علیه آنها تحمیل کرده اند، 
بانک مقصــد در صورتــی حاضر 
اســت پول را دریافت کند که مجوز 
اختصاصی و موردی توســط آمریکا 
صادر شــود و تمام مراحــل انتقال 
پول به صراحت در آن ذکر شــود. در 
حال حاضر، مجوزی که صادر شــده 
است مربوط به تبدیل منابع وون کرة 
ایــران در بانکهای کره جنوبی به دلار 
آمریکا از طریق یک بانک آمریکایی و 
سپس انتقال آن به بانک مقصد است. 
در این مجوز هم هیچ تضمینی برای 
رســیدن پول به مقصد وجود ندارد. 
آمریکایی ها به صراحت قید کرده اند 
که هر لحظه و در هر مرحله می توانند 

مجوزی که صادر کرده اند را لغو کنند. 
این می تواند شامل مرحله ای باشد که 
پول بــه صورت دلار آمریکا نزد یک 
بانک آمریکایی است. سوال اینجاست 
که اگر خرید دارو و غذا تحریم نیست، 
لغو مجوزی کــه برای این کار صادر 
میشــود چه معنایی می تواند داشــته 
باشــد؟ نکتــه دیگر اینجاســت که 
آمریکایی ها یک مجوز عمومی برای 
اقلام بشردوســتانه صادر کرده اند که 
بانک های خارجی حاضر به پذیرش 
آن نیســتند. البتــه بانکهای خارجی 
با ایران دشــمنی ندارند و علاقه مند 
هســتند که اینگونه نقل و انتقالات را 
انجــام دهند اما ترس آنها از عملکرد 
آمریکا و ســابقه بد آمریکاست که در 
بسیاری از موارد، بانک ها را به دلایل 
واهی و به خاطر انجام تراکنشــهای 
مالی، میلیاردها دلار جریمه کردهاند.

چرا به جای اســتفاده از منابع 
کره، از منابع دیگری استفاده نمیشود 
که راحتتر بتوان به حســاب مقصد 

منتقل کرد؟
بــه نکته مهمی اشــاره کردید. 
اساساً چرا باید مجوز صادر شده ایران 
را محدود به استفاده از منابع مشخصی 
کند؟ ایران در کشورهای مختلف منابع 
دارد و بنا به تشخیص و تصمیم خود 
بایــد بتواند از هر منبعی که در اختیار 
دارد برای خرید واکسن استفاده کند. 
بانک مرکزی مشــکلی با استفاده از 
کانالهای مختلف برای پرداخت ندارد 
و میتواند این کار را انجام دهد. آمریکا 
تلاش کرده است که مجوز را به نحوی 
صادر کند که از غیر عملیاتیترین کانال 
باشــد و در نهایت، خرید واکســن 
محقق نشود اما در ظاهر بتواند بگوید 
که مشکل و مانعی ایجاد نکرده است. 
این سوال هم مطرح شده است 
که اگر آمریکا برای واردات دارو و 
اقلام پزشــکی مانع ایجاد می کند؛ 
چطور ســایر داروها به کشور وارد 

میشوند و موجود هستند؟ 
سایر اقلام دارویی، تولید کنندگان 
و عرضه کننــدگان متعددی دارند و 
علی رغم تحریمها، تلاش میشــود تا 
از کانالهــای مختلف پرداختهای آنها 
انجام شــود و آن اقلام وارد کشــور 

شوند. البته آمریکاییها اگر بفهمند که 
وجــه مربوط به ســایر اقلام دارویی 
چگونه پرداخت خواهد شد و بدانند 
که میتوانند با کمبــود آن اقلام، برای 
بخش قابل توجهی از مردم مشــکل 
ایجــاد کنند، قطعاً مانــع از انتقال آن 
داروها نیز خواهند شد. خوشبختانه، 
با راهکارهایی که اتخاذ شــده است، 
پرداختهای مربوط به آنها از کانالهایی 
که بــرای آمریکا قابل رصد و تحریم 
نیست انجام میشود. دولت ترامپ به 
گمان خود فرصتی به دست آورده که 
میتواند با مانع تراشــی و ممانعت از 
انجام پرداخت، بخش قابل توجهی از 
مردم را دچار مشــکل کند و سیاست 
شکست خورده فشــار حداکثری را 
اجرایی کند. با این حال، همانطور که 
قبلًا هم گفتم این سیاست، نتیجهای 
ندارد و تنها سابقه آنها نزد مردم ایران 

خرابتر خواهد شد.
از سوی دیگر این اطمینان را به 
مردم می دهیم که خرید واکســن از 
دیگر کشورها که مورد تایید وزارت 
بهداشت باشد در دستور کار خواهد 
بود و امیدواریم بــه زودی خبرهای 

خوشی در این زمینه اعلام کنیم.

گروه اقتصادی- به دنبال ســفر 
اسحاق جهانگیری، نایب رییس مجلس 
شورای اسلامی به همراه نمایندگان و 
وزیر صنعت، معدن و تجارت به استان 
هرمزگان و بررسی میدانی از یک سو و 
رفع مشکلات ترخیص در حوزه های 
ارزی و قضایی از ســوی دیگر، روند 
ترخیص کالاها در گمرک استان به ویژه 
گمرک شهید رجایی از شتاب مطلوبی 

برخوردار است.
در راستای کاهش قیمت کالاها 
در بازار و فروشگاه های عرضه اجناس، 
هرچنــد کــه باید تاکید بیشــتری بر 
ترخیص کالاها صورت بگیرد اما روند 
ترخیص کالاها در کاهش قیمت برخی 
از اجناس پرمصرف خوراکی از جمله 
روغن نمایان اســت و نشان می دهد 
وقتی  نظارت و پیگیری ها مستمر باشد 
از جو روانی بازار کاسته و دست دلالان 

کوتاه می شود.
برخی از ســرمایه های سرگردان 
در دســت افراد فرصت طلب هرچند 
وقت یکبار به ســمت گران تر شــدن 
کالاهای مصرفی پیش می رود که مردم 
را دچار نگرانی می کند مانند آنچه که 
این مدت بر بازار روغن، مرغ، لاستیک، 
لوازم خودرو، نهاده های کشــاورزی 
گذشــت و اخیرا نیز شاهد تلاطم در 
قیمت ورق های ام دی اف ســاخت 
کابینت هستیم درحالی که این کالاها 
وارد کشــور و ترخیص شد اما برخی 

با ایجاد نیاز کاذب اقدام به گران کردن 
آنها می کردند.

جلوگیری گمرکات هرمزگان 
از ورود ۴۰۰ کانتینــر کالاهای 

ممنوع الورود
ناظــر گمرکات هرمــزگان دوم 
آذرماه امســال اعلام کرد: ۴۰۰ کانتینر 
انواع لوازم خانگی به گمرک شــهید 
رجایی بندرعباس در مهر و آبان  امسال 
اظهار شد اما به دلیل اینکه جزو کالاهای 
ممنوع الورود بود از ورود آن به کشور 
جلوگیری شــد زیرا شرکتی که وارد 
کننده لــوازم خانگی یکی از برندهای 
معروف کشور آلمان بوده، طبق دستور 
قضایی در اســتان توقیف و تاکنون از 

گمرک ترخیص نشده است.
به گفته ابوالفضل اکبر پور، ارزش 
کالاهایی که وارد گمرک شهید رجایی 
بندرعباس شــده،۲۰ فقره اظهارنامه 
لوازم خانگی مارک بوش شــامل ۴۰۰ 
کانتینر ۴۰ فوت به ارزشــی نزدیک به 
۱۲ میلیون یورو بود که از محل مجوز 
محرمانه دفتر مقررات وزارت صمت 
اقــدام به اظهار کالا نمــوده و پس از 
اظهار در گمرک به جهت رعایت کامل 
مقــررات و رفع هر گونه ابهام قانونی 
اقدامات مختلفی توسط گمرک شهید 

رجایی انجام شد.
مدیر گمرک شهید رجایی با اشاره 
به ضرورت حمایت از تولیدکنندگان 
داخلی ابرازداشت: با توجه به اینکه بیش 

از دو مــاه از اظهار این کالاها می گذرد 
هیچ کدام از کالاهای عنوان شــده از 
گمرک ترخیص نشــده است،ضمن 
اینکــه خروج این حجم از کالا در این 
برهه زمانی حساس، شائبه های زیادی 
در جامعه ایجاد خواهد نمود و باعث 

دلسردی تولید کنندگان می شود.
حرکت مثبت دولت و همکاری 
صاحبان کالا به ویژه کالاهای اساسی و 
مواد اولیه نشان داد که می توان با اقدام 
به موقع جلو برخــی ناهنجاری های 
اقتصــادی را گرفت و دســت دلالان 
که تنها به سودهای کلان می اندیشند، 
گرفت. از سوی دیگر در ماه های اخیر 
رسوب کالاهای اساسی در گمرکات 
کشــور به ویژه گمرک شهید رجایی 
بندرعبــاس موجی از مشــکلات و 
گرانی را بــرای مردم و تولیدکنندگان 
ایجاد کرد کــه این موضوع با ورود به 
موقع مسوولان و تسریع در ترخیص 
کالاها تا حدودی برطرف شده و مردم 
امیدوار به کاهش قیمــت ها در بازار 

هستند.
عمده کالاهای رســوب شــده 
شــامل روغن، برنج، اقلام بهداشتی و 
تجهیزات ســلامت محور، مواد اولیه 
مــورد نیاز واحدهای صنعتی و برخی 
کالاهای فســادپذیر بــود که پیگیری 
مسوولان دولتی و قضایی و رفع سریع 
مشــکلات ترخیص موجب شده که 
حرکــت خوبی برای رونــق تولید و 

کاهش قیمت ها در بازار ایجاد شود که 
درصورت تداوم می تواند ثبات نسبی 
در قیمت هــا را ایجاد و بازار را متعادل 

کند.
گمــرک بــدون مجوزهای 
قانونــی اجــازه ترخیص کالا 

نمی دهد
ناظــر گمرکات هرمزگان در این 
باره گفت: تامین نشــدن ارز مورد نیاز 
برای ترخیص کالا عامل اصلی رسوب 
کالا در بنادر این استان بوده که بتدریج 

در حال رفع شدن است.
 اکبرپور افزود: از سویی نمی توان 
به هر کالایی که وارد کشــور می شود 
مجوز داد، اگر قرار اســت استاندارد 
حافظ ســلامت و ایمنی مردم باشد، 
فرآیندهای ترخیص کالا باید به درستی 
اجرا شــود. وی ادامــه داد: گمرک تا 
مجوزهــای قانونی را کســب نکند 
نمی تواند اجازه ترخیص کالا را صادر 
کند، پس اگر کالایی شرایط ترخیص 
از گمرک را داشــته باشــد، بطورقطع 
انجام می شــود. از ۱۸ آبان امســال و 
طبق ابــلاغ مصوبه معاونت اقتصادی 
ریاســت جمهوری تا ۱۶ آذر جاری 
در راستای جلوگیری از انباشت، دپو 
و رسوب شــدن کالاهای اساسی نیز 
تاکنون افزون بر ۵۵۵ هزارتن کالا وارد 
گمرکات شد که ۳۳۰ هزارتن کالاهای 

اساسی بوده است.
ناظر گمــرکات هرمــزگان در 

خصوص اهمیت ایــن مصوبه نیز به 
ایرنا گفــت: این مصوبه کمک کرد تا 
بسیاری از واردکنندگانی که مواد اولیه 
خط تولید و هم چنین کالاهای اساسی 
را وارد کشور می کنند بتوانند بدون کد 
رهگیری بانک تــا بیش از ۹۰ درصد 

کالاهای خود را ترخیص کنند.
اکبرپور افزود: از ابتدای امسال تا 
کنون ،۵۵۲ هزار تن گندم، ۴۱۸ هزارتن 
برنج ،۳۰۰ هزارتن قند و شکر، افزون بر 
۲۳۷ هزارتن روغن، ۱۴۲ هزار تن ذرت 
،۳۷ هزارتن دانه های روغنی، افزون بر 
هشت هزار تن گوشت و همچنین ۴۹ 
هزارتن لاستیک ترخیص شده است. 
اهمیت تخلیه کالاهای انباشت شده در 
بنادر و گمرکات هرمزگان به اندازه ای 
مهم است که در سه ماه اخیر معاون اول 
رییس جمهوری و نمایندگان مجلس با 
همین رویکرد به این استان سفر کردند 
تا راهکاری برای سرعت بخشی به این 
امور داشته باشند و کالاها به ویژه مواد 
اولیه هرچه زودتر از بندرشهید رجایی 
خارج و در چرخــه تولید و فرآوری 

قرار گیرد.
در سفر معاون اول رئیس جمهور 
به هرمزگان و مصوبه هیات دولت در 

خصوص ترخیص فــوری کالاهای 
اساســی بدون کد رهگیــری بانک از 
اول مهر امســال تا ۲۱ آذر سال جاری 
افزون بر ۷۴۸ هزار تن کالای اساســی 
از گمرکات ترخیص شــده و ۹۹ هزار 
و ۵۰۰ تن کالا در جریان تشــریفات 
گمرکی است.از ابتدای مهرماه امسال 
تا ۲۱ آذرماه سال جاری، افزون بر یک 
میلیون و ۸۳۰ هزارتن کالای اساسی و 
غیراساســی مورد نیاز در تولید کشور 
از گمرکات اســتان ترخیص شــده و 
۲۱۱ هــزار و ۳۷۲ تــن از این کالاها 
درجریان تشریفات گمرکی قرار دارد.
استاندارهرمزگان نیز دراین باره گفت: 
۷۲۶ هــزار و ۲۰۸ تن کالای اساســی 
شامل گوشــت، برنج، انواع روغن ها، 
دانه های پروتئینی، ذرت، گندم، دارو، 
کود، قند وشکر، لاستیک، خمیرکاغذ، 
چای، کاغذ، ســموم تکنیکال، ماشین 
آلات تولید کننده کالاهای اساســی و 
حبوبات از ابتدای مهرماه تا ۱۸ آذرماه 
جاری از بندرشــهید رجایی ترخیص 
شده اســت. به گفته فریدون همتی، 
۲۵۰ هــزارو ۲۱۲ تن از انواع کالاهای 
اساسی یادشده بر اســاس اظهارنامه 
واردکننــدگان در مرحله تشــریفات 

گمرکــی برای ترخیص و ارســال به 
بازارهای داخلی است.

وی افــزود: درحــال حاضــر 
موجــودی کالاهای اساســی ذخیره 
مصرف کشــوری در انبارها و مخازن 
یکی از مناطــق و انبارهای هرمزگان 
حدود ۷۰۰ هزار تن شــامل ۲۱۴ هزار 
و ۴۰۰ تن روغن، ۱۱۵ هزار تن کنجاله 
ســویا )۵۰ هزار تن موجود و ۶۵ هزار 
تن درحال ورود به کشــتی(، ۸۰ هزار 
تن ذرت )سه هزار تن ذرت موجود و 
۷۷ هزار تن درحال ورود به کشتی( و 

دیگر کالاها می باشد.
۸۶ هزار تن لاستیک امسال  
از گمــرکات هرمزگان ترخیص 

شده است
بــه گفته اســتاندارهرمزگان، از 
ابتدای ســال جاری تاکنون افزون بر 
۸۶ هزار تن لاســتیک باری، سنگین و 
سایر لاستیک ها از گمرکات هرمزگان 
ترخیص شده است و ۹۲ هزار و ۳۹۳ 
حلقه انواع لاستیک به وزن سه هزار و 
۶۵۱ تن در جریان تشریفات گمرکی 
قرار دارد که پس از دریافت مجوزهای 
قانونی در چند روز آینده از گمرکات 

هرمزگان ترخیص می شود.

وی ادامــه داد: گمــرکات این 
اســتان تمامی تســهیلات گمرکی از 
جمله ترخیص نسیه و درصدی را در 
راستای آسان سازی فرآیند ترخیص 
محموله های لاستیک به واردکنندگان 
ایــن کالا ارائه می دهنــد. گمرکات 
اســتان هرمزگان بیش از یک چهارم 
فعالیت های گمرکی کشور را بر دوش 
دارد که این مهم توسط پنج اداره کل و 
۱۹ دفتر گمرکی در این اســتان جاری 

است.
گمرکات این اســتان نخستین و 
مهم ترین گمرکات کشــور به لحاظ 
حجم مبادلات تجــاری )صادرات و 
واردات( اســت و گمــرک ایران نگاه 
ویژه ای بــه آن دارد. درمیان گمرکات 
اســتان هرمــزگان، اداره کل گمرک 
شــهید رجایی بیش ترین ســهم را از 
فعالیت های گمرکی داراست و به تبع 
آن در میان گمرکات کشور چنین مقامی 

را از آن خود کرده است.
به عبارتی افــزون بر ۸۹ درصد 
فعالیت های گمرکی استان هرمزگان 
در گمرک شهید رجایی صورت گرفته 
و افزون بر ۴۷ درصد درآمد گمرکات 

کشور متعلق به این گمرک است.

از مهرماه سال جاری تاکنون که معاون اول رییس جمهوری به هرمزگان سفر کرد و دستور ترخیص به موقع کالاهای اساسی و قطعات یدکی را داد، 
گمرکات این استان شاهد تکاپوی صاحبان کالا برای انتقال اجناس به داخل کشور است.

نقش دولت در شتاب گیری ترخیص 
کالاها از گمرکات هرمزگان
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دکتر همتی مانع تراشی دولت ترامپ برای خرید واکسن کرونا را تشریح کرد؛

بانک های خارجی مجوز اختصاصی و موردی می خواهند

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان خبر داد:

بهره برداری از ۸ پروژه سرمایه گذاری بخش خصوصی
 در بندرشهیدرجایی

شریعتمداری:

دولت به دنبال تقویت پرداخت ها به طبقات پایین جامعه است

۴۰۰ کانتینــر انواع لوازم 
خانگــی به گمرک شــهید 
رجایــی بندرعباس در مهر 
و آبان  امسال اظهار شد اما 
به دلیل اینکه جزو کالاهای 
ممنوع الورود بود از ورود 
آن بــه کشــور جلوگیری 
شد زیرا شــرکتی که وارد 
کننده لــوازم خانگی یکی 
معــروف  برندهــای  از 
کشــور آلمان بوده، طبق 
دســتور قضایی در استان 
توقیــف و تاکنون از گمرک 
ترخیــص نشــده اســت.


